
 
 ACTA DE LA REUNIÓ  DE LA COMISSIÓ CONSULTIVA DE DEL PARC NATURAL DE 
SANT LLORENÇ DEL MUNT I L’OBAC I FÒRUM PERMANENT DE LA CETS DE SANT 
LLORENÇ DEL MUNT I L’OBAC. 
 
 
 
 

CONVOCATÒRIA  

 
 
Data: 25 d’octubre de 2016 
Hora: 16:30 h. 
Lloc: Ajuntament de Castellar del Vallès (Edifici Annex Ca l’Alberola, sala de les golfes, 

Passeig Tolrà, 3). 
  
 

ORDRE DEL DIA  

 
1. Lectura i aprovació de l’acta de la reunió anterior. 

2. Renovació de la vicepresidència de la comissió consultiva. 

3. Informe de gestió i proposta de programa 2017. 

4. Estat d’elaboració de documents  planificació 

a. Pla director de les Tines de Sant Llorenç  
b. Pla director del conjunt monumental de Sant Llorenç del Munt. 

5. Fòrum Permanent de la Carta Europea de Turisme Sostenible (CETS).  

a. Informe de verificació del Pla d’Acció 2016-2020.  
b. Proposta de bones pràctiques per activitats organitzades 
c. Informe de gestió del Pla d’Acció 2016 

6. Torn de paraules.   

 

ASSISTENTS 

 
 
Presideix la reunió:  
 
- Sr. Aleix Canalís Alsina, regidor de l’Ajuntament de  Castellar del Vallès  

 
President de la Comissió: 
 
- Sr. Ramon Espinach Grau, cap de la Oficina Tècnica de Parcs Naturals.  
 

Vicepresident de la Comissió:   

 
- Sr. Jaume Galofre Gabarró, representant del Centre Excursionista de Terrassa.  
 

Assistents en representació del Consell Coordinador del Parc: 

 
- Sr. Martí Perich i Singla, alcalde de l’Ajuntament de Mura. 
- Sr. Ignasi Planas de Martí, cap del Servei de Gestió Ambiental de l’Ajuntament de 

Terrassa. 



 

Assistents en representació dels municipis: 

 
- Sr. Pere Genescà Girbau, alcalde de l’Ajuntament de Granera  
 

Assistents en representació de les entitats i sectors: 

 
- Sr. Joan Crispí Escursell, representant del Centre Excursionista de Terrassa 
- Sr. Salvador Vives i Jorba, representant de la Federació Catalana d’Espeleologia 
- Sr. Joan Castells Solá, representant de l’Associació d’Amics de Les Arenes 
- Sra. Eva Chica Gordillo, tècnica del Consorci de Turisme del Vallès Occidental 
- Sra. Montserrat Farré, secretaria de l’Associació de pagesos del parc 
- Sr. Benjamí Fortuny Cuesta, tècnic del Consell Comarcal del Bages 
 

Assistents del cens d’entitats i empreses del Fòrum Permanent: 

 
- Sr. Enric Datzira Navarro, administrador de CIMA Projectes, S.L. 
- Sra. Gemma Gimferrer Tortosa, representant de Nous Reptes, S.L.La Mola 
- Sra. Mª Dolors Mir Estrada, representant  de l’Àrea d’esplai de les Arenes 
- Sr. Eduard Soler Janer, representant  de l’Àrea d’esplai de les Arenes 
- Sr. Francesc Bancells, Coordinador Territorial de la Unió de Pagesos 
- Sr. Joan Trenchs Russo, representant de l’ADF de Matadepera 
- Sr. Francesc Closa Sebastiá, Servei d’Ecopatologia de Fauna Salvatge de la UAB. 
- Sra. Meritxell Folch Vázquez, representant del restaurant La Pastora 
- Sr. Salvador Cid Murillo, representant de l’empresa Entorn XX! 

 
 

Assistents de l’Àrea d’Espais Naturals de la Diputació de Barcelona i de Diputació de 
Barcelona: 

 
- Sr. Josep Canals Palau, tècnic d’Ús Públic de la Direcció Territorial Occidental. 
- Sr. Àngel Miño Salinas, director del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l'Obac. 
- Sr. Jordi Padrós Selma, coordinador d’àmbit d’Espais Naturals  
- Sr. Xavier Roget Padrosa, cap de la Direcció Territorial Occidental. 
 
 

Excusen la seva assistència: 

 
- Sr. Carles Crespo Mera, representant de Nusos, Activitats científiques i culturals, SCCL 
- Sr. Joan Roma Salvó, representant de l’Associació de Bombers voluntaris de Sant Llorenç 

Savall 
- Sr. Jordi Torredemer Taló, representant de la MINA 

Desenvolupament de la sessió: 

 

El Sr. Aleix Canalís dóna la benvinguda en nom de l’alcalde, a qui disculpa l’assistència, i  propi, 
agraeix la presència a tots els assistents, esmentant que representa al municipi des del 2007. 

El Sr. Ramon Espinach agraeix a l’Ajuntament que posi a disposició de la Comissió Consultiva i 
Fòrum Permanent del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac (CC i FP SLL) la sala i 
passa a referir-se al primer punt de l’ordre del dia. 

 

 



1. Aprovació de l’acta de la reunió anterior. 

El Sr. Ramon Espinach posa a la consideració dels assistents l’aprovació de l’esborrany de 
l’acta de la reunió del dia 7 d’abril de 2016 celebrada a Sant Llorenç Savall. 

No n’hi ha cap objecció, de manera que s’aprova l’acta de la reunió anterior. 

 

 

2. Renovació de la vicepresidència de la comissió consultiva. 

El Sr. Ramon Espinach comenta que ja a la passada reunió el Sr. Jaume Galofre va comunicar 
la decisió de deixar la representació del Centre Excursionista de Terrassa a la Comissió 
Consultiva i conseqüentment deixar el càrrec de vicepresident i representant de les entitats al 
Consell Coordinador del parc que durant tants anys ha ostentat amb tota la dignitat i potència 
que el caracteritzen. 

El Sr. Jaume Galofre intervé per adreçar unes paraules de comiat:  

“DESPRËS de Més de 27 anys de col·laboració al Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i 
l’Obac, penso que ha arribat el moment de deixar la vicepresidència de la Comissió 
Consultiva. M’apropo ja als 85 anys i, tot i la predisposició que tinc vers el parc natural, 
demano que em rellevin d’aquest càrrec, ja que el treball del dia a dia se’m fa més feixuc. 
Els nous elements tecnològics, jo no soc competitiu, no son per a mi. En aquest moment 
vull agrair tant al Servei de Parcs Naturals com a la Comissió Consultiva i al Centre 
Excursionista de Terrassa per la deferència i el bon tracte vers la meva persona al llarg 
d’aquests 27 anys. En tots aquests anys de col·laboració amb aquesta institució, he de dir 
que s’han succeït fets força importants que en el dia a dia hem anat resolent. Tot i que 
força vegades amb fortes discrepàncies dins aquesta Comissió Consultiva. Voldria dir que 
seran tres anècdotes de les més importants que, en aquests 27 anys, han passat. El primer 
fou el projecte de cementiri-park al bell mig de la massa forestal del terme de Mura. Allà s’hi 
volia fer un cementiri, no diré privat, però allà les forces del caler havien buscat per a 
enterrar-se allà. Això va agafar la gent amb el peu girat i van haver-hi forces discrepàncies 
a tots nivells. Aquest desgraciat projecte va generar un rebuig ciutadà i a tots el nivells. El 
Servei de Parcs va fer tot el possible per a que no es construís i es va lograr. No es va 
construir. Encara tinc a casa tot el projecte de com ho volien fer. El segon va ser el 
restaurant de la casa de La Mata. Allà també es va generar força controvèrsia. Hi havia 
persones que no volien ni sentir parlar, però altres persones que no hi veien cap problema. 
Al contrari, que estaria molt be poder anar a menjar a La Mata i disfrutar del magnífic 
panorama que hi ha. I el tercer: el de la ditxosa pista de Matarrodona. A la informació que 
jo tinc des que es va començar fins que es va fer va tardar 18 anys. Es van fer molts 
intents, però llavors la coordinadora de defensa del massís de Sant Llorenç i una sèrie 
d’entitats hi eren en contra i miraven de aixafar la idea que tenia la Diputació de construir 
això. Es parava, passaven 5 o 6 anys, es tornava a engegar, es podia tornar a parar. 
Passaven els any fins els 18 anys. Llavors va entrar com a cap el senyor Josep Montilla, 
que va ser president de la Generalitat, que era o és socialista. Llavors tots els que havien 
tingut tot l’ímpetu de que no es fes aquella pista, van dir: havent el senyor Montilla ja ho 
tenim perdut. Dit i fet, al cap de 5 o 6 mesos es va engegar. Llavors es van fer oposicion;, 
ens vam posar davant de les màquines; van venir els Mossos d’Esquadra; ens van detenir; 
van venir poder una vintena; ens van portar a Manresa; ens van fer un judici a Manresa; el 
fiscal ens demanava no se quants cèntims. Al jutge li vam intentar fer veure que nosaltres 
no ens hi oposàvem, nosaltres el que volíem era protegir aquella zona que a més a més, 
dintre del parc natural, ara no se si ha canviat, tenia zones de no passar-hi pràcticament 
ningú. Al final no va passar res. Es va fer la pista. El que a nosaltres ens semblava que 
seria un disbarat perquè allà anirien els cotxes tot-terreny, les motos. Tot això no ha 
succeït. Vol dir que aquell treball que vam fer tots plegats, potser no haguera calgut, però 
va ser així. Aquests son les tres anècdotes. D’altres coses també han passat, però vull 
esmentar questes tres. 

Hem viscut aquests 27 anys amb concordances i discordances, però penso, crec que 
aquest fet no el calia fer. Estic segur que jo he fet coses de les quals no he tingut el 
vistiplau de tothom, però sempre buscant el millor pel parc.”      



El Sr. Ramon Espinach en reciprocitat, llegeix un escrit signat pel diputat: 

“Benvolgut Jaume,  
En motiu del seu comiat com a vice-president de la Comissió Consultiva del Parc Natural 
de Sant Llorenç del Munt i l’Obac i representant de les entitats de la dita comissió al 
Consell Coordinador del Parc Natural, volem deixar constància del nostre reconeixement 
per la seva tasca al llarg de gairebé tres dècades en favor d’aquest espai natural que tant 
estima. 
Al llarg dels anys hem tingut ocasió de compartir projectes i il·lusions i també de posar de 
manifest punts de vista no sempre coincidents i de vegades clarament confrontats. Vostè 
sempre ha expressat l’opinió del Centre Excursionista de Terrassa del qual n’ha estat el 
representant i la seva pròpia amb fermesa i amb la vehemència que el caracteritza. Sempre 
però amb respecte envers altres opinions. 
El projecte del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac és un projecte complex i 
polièdric i necessàriament és vist de diferent manera pels diversos sectors, actors i entitats 
interessats en la seva gestió. La discrepància, per tant, ha de ser vista com un factor 
d’enriquiment que ens ajuda a trobar, en cada moment, la solució més assenyada i més 
vàlida pel territori i pel conjunt de la societat. 
Fa tres dècades el Parc Natural era un projecte relativament jove. Hi havia moltes coses 
per fer i calia donar resposta a molts reptes i mancances. Amb el concurs dels ajuntaments 
i de moltes entitats i persones s’ha fet un tram de camí que caldrà prosseguir en el futur. La 
seva empremta ha de ser un exemple de participació activa i desinteressada que haurà de 
servir a les persones i entitats que segueixen interessades amb tot allò que fa referència al 
Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac. 
Desitgem que la nostàlgia de deixar de formar part, per voluntat pròpia, dels òrgans de 
participació en la gestió del parc natural, no enterboleixin el record de la tasca realitzada al 
llarg dels anys en favor del territori que tant estima. 
Li reitero, en nom del personal del Parc natural de sant Llorenç del Munt i l’Obac i en el 
meu propi el nostre reconeixement i agraïment per la seva tasca als llargs de tants anys. 
Cordialment, 
Jesús Calderer 

 

A continuació el Sr. Ramon Espinach li fa entrega d’un obsequi en forma de llibre. 

El Sr Jaume Galofre agraeix el regal i esmenta que vol assistir-hi a la propera reunió del 
Consell Coordinador per acomiadar-se de les persones que el formen. 

El Sr. Ramon Espinach pregunta al Sr. Jaume Galofre si com a representant del CET tenen 
una proposta per a la seva substitució com a representant del propi centre.  

El Sr. Jaume Galofre respon afirmativament i exposa que per a la elecció de la vicepresidència 
i representant de les entitats al Consell coordinador, cal fer una elecció democràtica. 

El Sr. Ramon Espinach exposa que si hi ha cap proposta en aquesta reunió es pot fer la 
votació o que es pot donar temps a les entitats per a que en els propers mesos facin arribar 
una proposta a la direcció del parc i fer la votació a la propera reunió. 

Diverses intervencions sobre les funcions del representant i sobre la manera d’aportar la opinió 
de les entitats, recolzen la postura de fer arribar les propostes a les entitats per a que aquestes 
puguin fer-se càrrec i poder aportar el vot a la propera reunió amb coneixement previ. 

El Sr. Ramon Espinach proposa que s’enviï un correu a totes les entitats explicant que s’està 
en fase de renovació de la vicepresidència, adjuntant les normes de funcionament de la 
Comissió Consultiva i altres documents adients i demanant que els qui es postulin ho facin 
saber a la direcció del parc amb antelació, de manera que per a la convocatòria de la propera 
reunió figurarà la llista de candidats les entitats tindran elements de judici per a la elecció. 
Finalment, sobre la durada del càrrec, comenta que diverses vegades el Sr. Jaume Galofre ha 
posat el seu càrrec a disposició i sempre ha sortit refermat en el càrrec 

 

 

3. Informe de gestió 2016 i proposta de programa 2017.. 



El Sr. Àngel Miño presenta l’informe de gestió de l’any 2016 exposant la situació de les 
principals d’activitats que es preveien realitzar al llarg de l’any enllaçant-lo amb el nou 
programa d’activitats del 2017: 

Activitats de Conservació, Ús Públic i Desenvolupament 

� Conveni de Col·laboració amb LKXA (2005-15) 
� Redacció de Projectes de 2015 (Restauració i millora de l’entorn dels àmbits 

centrals).               160.000 € 
� “Pla d’actuacions de millora d’hàbitats forestals” En redacció   54.000 € 
� “Pla d’actuacions de  millora de punts d’aigua i de restauració de 

l’entorn de La Mola i  del Montcau. P-260 Executat           52.000 € 
� “Pla d’actuacions de restauració d’àrees degradades i valorització del 

patrimoni històric. P-259 En execució.               54.000 € 
 
 

Activitats de Conservació i tractament físic del patrimoni  

� Execució del  Pla Bàsic d’Infraestructures de Prevenció d’Incendis 2016 
� Arranjaments de la Xarxa viària:  21 km de fer decamins 

28 km (cunetes, més 4 de ferm) 
� Gestió forestal:    72 ha  
� Franges de seguretat:    3,8 km (1,8 ha a les Arenes) 

 
 

Activitats de Conservació 

� Projectes propis de Seguiment (Pla de Seguiment de paràmetres ecològics del parc) 
� Seguiment fisicoquímic de les aigües 
� Seguiment de la flora d’interès 
� Seguiment del Cranc de riu autòcton (Mixt) 
� Seguiment i vídeo vigilància d’àligues perdigueres) 
� Seguiment de nidificació de l’Aufrany 
� Seguiment de la població de senglar i cabirol ( cinegètic) 
� Seguiment de la distribució dels rapinyaires diürns 
� Seguiment de la nidificació de rapinyaires nocturns 
� Seguiment amb càmeres fotogràfiques de la fauna (lludriga al Ripoll) 
� Seguiment d’amfibis i rèptils 
� Seguiment de la biodiversitat d’ocells (mixt) 

 
� Estudis de Conservaciódel Pla de Seguiment de paràmetres ecològics (estudis i 

difusió) 
� Pla de Conservació de la Flora     3.000 € 
� Tractament de dades de seguiment d’amfibis   3.000 € 
� Seguiment de ratpenats      3.000 € 
� Seguiment, avaluació i conservació del cranc de riu   1.500 € 
� Seguiment de petits mamífers (Xarxa de Parcs)   3.000 € 
� Inventari geològic del parc      2.500 € 
� Estudi de l’estat dels cursos d’aigua del parc   3.000 € 
� Seguiment cinegètic (senglar, cabirol)    (Xarxa de Parcs) 
� Seguiment dels ocells nidificants (mixt, XdP) (Xarxa de Parcs) 
� Seguiment dela biodiversitat de les papallones  (Xarxa de Parcs) 

 
� Nou Conveni de Col·laboració entre la Universitat Autònoma de Barcelona i la 

Diputació de Barcelona. 
� Gestió de la població de senglars en ambients mediterranis periurbans amb 

tècniques de immunocontracepció. Prova pilot.  58.000 € 
� Participen. 

� Ajuntament de Matadepera  4.000 € 
� Ajuntament de Vacarisses  4.000 € 
� Ajuntament de Terrassa  4.000 € 
� Diputació de Barcelona  Per determinar 



� Obert a altres institucions i/o empreses (GC, etc.) 
� Implicació social (web, xarxes social, canal YouTube) 

 
� Nou Conveni de Col·laboració entre la Universitat de Barcelona i la Diputació de 

Barcelona. 
� Creació del Centre Pilot de Monitoreig de la Biodiversitat de les muntanyes 

mediterrànies.      56.764 € 
� Participen. 

� Diputació de Barcelona   28.000 € 
� Universitat de Barcelona (FBG)   9.000 € 
� Fundació Biodiversidad  19.764 € 

� Objectius: 
� Establiment d’indicadors de seguiment 
� Desenvolupament de protocols metodològics 
� Compilació de la informació existent 
� Coordinació entre investigadors 
� Aplicació a la conservació 

 

Àmbit de l’Ús Social i Educació Ambiental. Inversions 

� Projecte de visitació de les Coves de Mura 
� Projecte d’adequació interior per a la visitació (executat)  25.000 € 

� Pla Director del Marquet de les Roques 
� Projecte de consolidació dels forjats de la masoveria i dels coberts(adjudicat i 

pendent del Pla de Seguretat)               270.000 € 
� Millora del sistema de recollida d’aigües superficials al Coll d’Estenalles 

� Impermeabilització, dipòsits, filtres cloradors)   28.000 € 
� Pla Director del conjunt del Monestir de Sant Llorenç del Munt. Projectes 

� Accessos, entorn, subministraments, energia, residus, etc.)  200.000 € 
 

Àmbit de l’Ús Social i Educació Ambiental. Programes. 

� Pla d’Informació i CETS 
� Punts d’Informació a tots els municipis (reforç a La Mola i al coll d’Estenalles. 

Possiblement l’any vinent es realitzi mitjançant la contractació d’una empresa de 
serveis)        125.000 € 

� Viu el Parc 2016 (Abril a Juliol) 
� Cercle de Voluntaris del Parcs Naturals 
� Accessibilitat 

 
Àmbit del desenvolupament  

� Carta Europea de Turisme Sostenible 
� Desenvolupament del Pla d’Acció 2011-2015 
� Preparació del proper Pla d’Acció 2016-20120 

 
� Segona fase de la CETS per a empreses  

� 2014: 13 empreses certificades 
� 2015: 4 empreses certificades 
 

� Parc a Taula (2012-15) 
� 240 empreses a 8 parcs 
� Mercats 

� Subvencions a particulars 2016 (termini29/2/16) 
� EAR   4.978 € (2/2)  
� ES CETS  5.640 € (2/2) 
� HAPA   9.510 € (3/3) 
� EF   7.425 € (4/5) 
� Culturals  1.380 € (3/3) 
� Aprof. Biomassa  --------------- 



 

Activitats generals i de Suport 

� Informes emesos (1/1/2016 a 20/10/2016) 
 

Nombre d’informes 
2016  Assumpte 

1  Abocaments/ vehicles abandonats 

30  Activitats científiques, culturals i educatives 

78  Activitats esportives, turístiques i de lleure 

5 
 Caça (aprofitaments i PTGC - Plans Tècnics de Gestió 
Cinegètica-) 

6  Filmacions i reportatges fotogràfics 

13  Forestal (aprofitaments i PTGMF) 

5  Informes interns de Subvencions 

11  Instal·lacions tècniques 

3  Urbanístic 

42  Denúncies 

5  Suggeriments 

10  z_Altres 

Total: 209   

 

� Sistema Q de qualitat en ENP 
 

Núm. de suggeriments 
Mitjana dies de 

resposta 

Total 2006 42 64,5 

Total 2007 58 20 

Total 2008 51 27 

Total 2009 72 19 

Total 2010 55 6 

Total 2011 62 14 

Total 2012 53 20 

Total 2013 68 16 

Total 2014 72 19 

Total 2015 45 20 

Parcial 2016 5 8 

 

 

 



El Sr. Àngel Miño continua amb la presentació de la proposta d’activitats prevista pel 2017, 
exposant les novetats, dependran de les disponibilitat pressupostàries: 

Àmbit de l’Ús Públic i l’ Educació Ambiental (Inversions) 

� Centre d’Informació del Coll d’Estenalles 

� Projecte museogràfic       40.000 € 

� Projecte d’obres interiors, interpretació de l’entorn. 30.000 € 

� La Muntada. Ampliació capacitat      60.000 € 

� Pla director del conjunt del Monestir de Sant Llorenç del Munt  
� Accessos, Entorns immediats, subministrament elèctric, sanejament, 

interpretació de l’entorn.       250.000 €  
� Casanova de l’Obac 

� Reforma de la sala d’audiovisuals, revisió continguts exposició i remodelació 
d’expositors.         40.000 €  

� Projecte d’interpretació (Conveni o altra fórmula) Centre d’informació de Mura 

� Projecte d’adequació interna a la visitació (distribució d’espais, àmbits 
expositius, coves i quiròpters)    25.000 €  

�  Altres propostes 

� Naturalització de la pista de coll d’Eres II 
� Arranjament dels coberts de la Mata 

� Estudi d’electrificació fotovoltaïca de la Mata i el Coll d’Estenalles 

 

El Sr. Joan Crispi s’interessa pel Pla de Conservació de la Flora del parc i per l’estat de 
conservació de les zones culminals de Sant Llorenç que opina que estan en molt mal estat per 
la presència continuada dels animals de càrrega al cim de la Mola. 

El Sr. Angel Miño informa que els plans de conservació s’estan treballant a tota la Xarxa de 
Parcs, excepte els de Montseny i Garraf que ja el tenen, de manera que aquest any ja s’han 
iniciat a la resta de parcs; que . El procés s’estima que durarà 4 anys i s’anirà abastant tota la 
resta de parcs de forma conjunta. Pel que fa a Sant Llorenç s’inicia a la zona de l’Obac. 
Concorda en el diagnòstic sobre l’estat de les zones culminals del parc, especialment la zona 
de la Mola en la que l’afluència de persones i el pasturatge dels animals de càrrega tenen un 
efecte molt impactant. 

La Sra. Montserrat Farré es qüestiona sobre l’efecte de les persones, molt més sever per la 
gran afluència que es produeix especialment els caps de setmana, i el dels animals, vuit o deu 
individus.  

El Sr. Joan Crispí assegura que hi ha diverses espècies d’orquídies que ja no es troben, doncs 
s’ha canviat la dinàmica i la composició florística de l’ecosistema per la presència dels animals 
que temps enrere no hi eren; que hi ha també moltes espècies al·lòctones, i creu que hi ha 
solucions per a millorar la situació, tot i que costarà. 

El Sr. Angel Miño conclou que a través del Pla director s’actuarà a la zona de la Mola i opina 
que les espècies al·lòctones que s’han instal·lat al parc serà molt difícil eradicar-les, tot i els 
esforços que es fan tan aquí com a altres espais naturals. 

 

4. Estat d’elaboració de documents de planificació: 

El Sr. Angel Miño exposa els trets més significatius al voltant dels següents projectes: 

a. Pla director de les Tines de Sant Llorenç  

� Objecte: 
� Projecte de desenvolupament de la zona nord (Pont de Vilomara i Rocafor, 

Mura i Talamanca) 
� Projecte Conservació del patrimoni 
� Projecte cultural 
� Projecte de conservació de la biodiversitat 

� Promotors: 
� Ajuntaments: Pont de Vilomara i Rocafor, Mura i Talamanca 

� Privats: DO Pla de Bages 



� Generalitat de Catalunya: INCAVI 
� Diputació de Barcelona. Cultura, Turisme i Parcs Naturals 

� Primeres passes: 
� Proposta de BCIN  
� Equip de redacció (promotors) 

� Elaboració del Guió del Pla Director 

� Aportacions dels diversos grups (projecte turístic, possibilitats 
enològiques, estudi del territori, proposta museogràfica, estudi enològic 
sanitari, etc.) 

� Reunions periòdiques: 
� Els Municipis: Sol·licitud d’un Projecte d’Especialització i 

Competitivitat  Territorial (PECT) per a iniciar el projecte 

 

El Sr. Martí Perich comenta que ja es porta molt de temps treballant amb aquest patrimoni 
(cercant, trobant, parlant amb propietaris, aplegant informació de cadascuna de les tines); que, 
un cop s’ha obtingut aquesta informació s’ha cercat aquesta fórmula, que és un projecte de 
futur molt important de desenvolupament, tant pels municipis com pel seu entorn, ens ajudi a 
valorar aquest patrimoni cultural, de una gran importància que ha d’involucrar al mon del vi, a 
les persones, empreses i institucions. 

El Sr. Ramon Espinach creu que és un projecte que des del punt de vista del parc és bo en si 
mateix i definir punts d’interès i punts d’atracció ha de poder contribuir a redistribuir l’afluència a 
altres punts del parc o, en tot cas, a crear alternatives per que els usuaris puguin escollir. 

El Sr. Jaume Galofre intervé per a recordar que aquest discurs fa més de 25 anys que es du a 
terme: intentar que la gent no vagi només al Coll d’Estenalles i que continuïn avall; que la gent 
ocupava tots els racons de la carretera de pujada al coll. 

El Sr. Josep Canals explica que abans hi pujava molta gent al Coll d’Estenalles i a la Mola i 
molt poca a l’entorn del parc; que ara hi ha molta gent al coll, moltíssima a la Mola, fins a 
150.000, i, proporcionalment molta també a l’entorn. Amb això matisa que l’augment de 
visitació als entorns ha pujat en major proporció que als llocs centrals del parc.   

Diverses intervencions corroboren la impressió de que l’ús públic dels parcs i de l’entorn natural 
ha crescut molt en els darrers 25 anys a conseqüència dels canvis d’hàbits de la societat. 
També es constata la impressió de que la Mola és un punt molt visible i present en l’àmbit del 
Vallès i molt freqüentat.  

b. Pla director del conjunt monumental de Sant Llorenç del Munt. 

El Sr. Àngel Miño exposa les idees que van motivar l’encàrrec de la redacció del Pla Director: la 
diagnosi de l’estat de l’entorn com un entorn afectat, la voluntat de millorar i mitigar els 
impactes negatius, la concepció del cim i del conjunt monumental com una unitat a tractar. A 
continuació es resumeix: 

� Àmbit: Conjunt Monumental, entorn circumdant i accessos 
� Objecte: Salvaguardar els valors que van motivar la protecció i gestió 

(biològics, geològics, paisatgístics, culturals i patrimonials) i garantir que l’ús 
públic no va en contra de la seva conservació  

� Diagnosi: alta freqüentació, subministraments, gestió de residus, gestió de 
l’aigua, erosió, noves espècies, satisfacció de la visita, etc. 

Continua explicant que l’empresa ja hi està treballant mirant de tractar tots els processos que 
es produeixen i de plantejar les intervencions més assenyades, amb l’ordre de prioritats 
establert amb una aproximació dels costos per a que la gestió del conjunt sigui el més raonable 
i sostenible possible. Diu que en breu lliurarà un primer esborrany que serà tractat amb els 
tècnics de l’OTPN, l’Ajuntament de Matadepera i els interessats per a consensuar les 
actuacions. 

Es produeixen diverses intervencions al voltant de diferents aspectes i àmbits que poden ser  
de importància per a la gestió del conjunt  

 

5. Fòrum Permanent de la Carta Europea de Turisme Sostenible (CETS).  



El Sr. Josep Canals comenta que hi ha hagut una baixa en l’equip de gestió de la CETS, a 
conseqüència de diversos problemes administratius i de terminis en la contractació, en aquest 
cas de la Sra. Bet Ruiz, i això ha anat en detriment del programa. 

a. Informe de verificació del Pla d’Acció 2016-2020 i informe de gestió del Pla 
d’Acció 2016.  

El Sr. Josep Canals informa que enguany l’informe de gestió del Pla d’Acció està molt 
relacionat amb el treball de verificació; que al juny es va produir la visita de la verificadora per a 
informar sobre el Pla d’Acció 2016-2020 i la renovació de l’acreditació; que durant 1 dia i mig es 
va entrevistar amb diversos representants dels municipis, de consells comarcals, de les 
empreses acreditades a la segona fase de la CETS per a conèixer com s’està implantant el 
sistema; que fins el novembre, Europarc no farà la comunicació oficial de la renovació, però 
que verbalment va informar favorablement, i que el lliurament de certificats es farà al desembre, 
presumiblement al parlament Europeu. Comunica que si algú de les empreses certificades te 
disponibilitat per anar a Brussel·les amb el grup de parcs catalans (Garrotxa, Delta de l’Ebre, 
Montsant, Montseny i Sant Llorenç del Munt i l’Obac) que renoven o obtenen a recollir 
l’acreditació, que ho comuniqui que serà benvingut. 

b. Proposta de bones pràctiques per a activitats organitzades 

El Sr. Josep Canals informa que ja fa 4 anys que el parc va iniciar contactes i reunions per a 
elaborar un manual de bones pràctiques per a activitats organitzades al medi natural, però que 
no s’ha pogut arribar a un acord per a manca de consens i participació total en la manera de 
veure la implicació dels organitzadors, de manera que no s’ha tancat una proposta. Presenta 
una proposta per a iniciar el debat entre les entitats i que s’adjunta com a annex a aquesta 
acta, en la que s’ha recollit una sèrie de propostes de les entitats del parc, les conclusions de 
tres àmbits de treball que s’han dut a terme:  

- Treball de recomanacions realitzat entre la Federació d’Entitats  Excursionistes de 
Catalunya –FEEC- i la Xarxa de Parcs. Document de recomanacions.  

- Federació Espanyola d’Esports de Muntanya –FEEM-. Document de recomanacions. 
- Europarc Espanya. Document d’excel·lència en la organització d’activitats. 

Segueix explicant que durant l’hivern es pretén treballar sobre aquests documents per 
a poder generar una proposta per la propera reunió. 

La Sra. Montserrat Farré manifesta que al primer punt on diu “cal comunicar als propietaris” ha 
de dir “s’ha de demanar permís” i que, en el cas de Sant Llorenç Savall i de Castellar, en que hi 
ha una associació de propietaris forestals, la qual cosa facilita la feina als organitzadors.  

El Sr. Josep Canals informa que per a elaborar aquest esborrany s’ha seguit el que estableix la 
legislació i el fruit de les reunions dutes a terme; que es farà arribar al grup de treball la seva 
matisació, i que a partir d’ara caldrà entrar a fixar punt per punt i a debatre’l. 

Diverses intervencions sobre els nous usos esportius i de lleure del medi natural i dels espais 
protegits, sobre la idoneïtat o no de la seva celebració en espais naturals protegits, sobre la 
regulació de les diverses activitats, sobre el paper de les entitats, sobre noves empreses 
organitzadores i altres aspectes d’interès van animar un interessant debat 

Els Sr. Ramon Espinach conclou que es farà arribar el document a les entitats per a que puguin 
participar en la fase final d’acord i redacció 

 

 

6. Torn de paraules. 

La Sra. Montserrat Farré pregunta si l’ajuntament de Castellar i la Diputació de Barcelona 
poden arribar a un acord per a que els vehicles aparquin a l’explanada de la part de baix de 
Sant Feliu de Racó i que es faci unes escales per accedir a peu a l’itinerari per a desincentivar 
l’ús de l’aparcament del Girbau. 

El Sr. Salvador Vives demana informació sobre el projecte de visitació de les Coves de Mura ja 
que molta gent s’adreça a la seva entitat per a demanar quan i com es podran visitar.  

El Sr. Martí Perich respon que s’ha fet un estudi de seguretat per a visitar les coves que varen 
determinar algunes modificacions com plataformes, punts d’enllumenat que es faran amb LEDs 



i bateries per a evitar instal·lacions exteriors; que manca un estudi d’impacte ambiental; que 
quan es tingui, caldrà fer una licitació pública per a adjudicar una concessió per a la gestió 
privada de forma que sigui una activitat sostenible, i que tot el procés pot durar mig any.  

La Sra. Gemma Gimferrer proposa que al document de bones pràctiques caldria afegir les 
escoles com a destinataris de bones pràctiques, de manera que els professors vinguin amb 
unes normes d’actuació conegudes. 

El Sr. Josep Canals recorda que hi ha una comissió d’Educació ambiental del parc, dins el 
programa de la Carta Europea de Turisme Sostenible que tracta els aspectes d’educació 
ambiental per a les empreses de guiatge i pedagògiques; que no hi ha cap norma que obligui 
les escoles a fer educació ambiental, i que recomanem una sèrie d’accions i precaucions (num. 
d’alumnes, lloc d’estada, recorregut, etc.) per a que la visita els hi sigui profitosa.  

El Sr. Joan Castells, com a representant de l’Associació d’Amics de l’ermita de Les Arenes, 
deixa uns exemplars de les publicacions de l’associació per a tots els assistents i especialment 
al Sr. Jaume Galofre un exemplar del llibre  Descobrir els entorns de Castellar en el que hi ha 
50 excursions. 

 
I sense més intervencions, conclou la reunió a les 19:00 hores. 

  



ANNEX 
 
 

BONES PRÀCTIQUES PER A ACTIVITATS EXCURSIONISTES AL PARC NATURAL DE SANT 
LLORENÇ DEL MUNT I L’OBAC 

 

1. Autoritzacions 

♦ S’han de tramitar totes les necessàries. 

♦ Cal comunicar el pas als propietaris en el cas de camins privats 

♦ Cal seguir un ordre de sol·licitud d’autoritzacions: 

♦ Propietaris-Parc-Ajuntaments-Trànsit 

♦ Cal determinar l’antelació necessària per les sol·licituds d’autoritzacions. 

♦ S’elaboraran els diferents models de sol·licituds. 

 

2. Participants 

Definició del número màxim de participants: 

♦ Es defineix un número màxim de participants pels diferents tipus d’activitat, amb 
una forquilla que s’aplicarà en funció de les condicions concretes de l’activitat a 
desenvolupar:  

o fragilitat del territori per on discorre i aspectes limitants (flora, fauna, gea). 

o època de l’any. 

o alternatives en cas de temps advers 

o activitat cronometrada o no. 

o tipologia de les vies que s’utilitzen (pista pavimentada, pista de terra, 
sender, corriol). 

o % del recorregut dins els límits del parc. 

o tipologia de zona segons definició en el Pla especial. 

o activitat nocturna. 

 

♦ El màxim de participants per tipus d’activitat serà: 

o Caminades: 

 

DISTÀNCIA EN km MÀXIM DE PARTICIPANTS  

Populars (<50) 600 

Resistència (>50) 800 

 

o Curses: 

 

DISTÀNCIA EN km MÀXIM DE PARTICIPANTS  

Curses populars i mitges maratons 500 

Marató 400 



Ultra 300 

Km vertical Màxim 300 participants 

Activitat íntegrament per pista Màxim 3.000 participants 

* Només podran ser caminades populars (no cronometrades), no podran ser nocturnes, ni en zones 
de Reserva natural. 

 

o BTT: 

 

DISTÀNCIA EN km MÀXIM DE PARTICIPANTS  

Populars (<40) 600 

Resistència (>40) 300 

 

 

3. Activitats 

Optar per la qualitat i adaptar el número d’activitats: 

♦ Proposar una programació anual de les activitats, fixant el límit del número 
d’activitats que es poden dur a terme. 

♦ Considerar la possibilitat de concentrar esdeveniments en un cap de setmana, i així 
crear esdeveniments per a diferents tipus de públic, i per diferents edats: festa de la 
muntanya. 

♦ Es convenient plantejar, en funció del tipus d’activitat i de la zona on es porten a 
terme, la limitació del total d’activitats que es realitzen al parc: 

♦ Caminades i marxes: 

� 4 resistència 

� 10 populars 

 

♦ Pel que fa a les curses de muntanya** es faran, com a màxim: 

� 1 ultra-trail (més de 43 Km). 

� 1 marató. 

� 2 mitges maratons. 

� 1 cursa vertical. 

� 8 curses populars (fins a 20 Km). 

� 2 duatlons. 

� 1 nocturna (aquesta activitat haurà de comptar amb el màxim recorregut 
per pista i en cap cas podrà passar per zones de reserva natural. 

** totes les activitats en què es cronometra el temps dels participants, existeix una classificació per 
temps (i/o s’identifiquen guanyadors) i/o els participants s’identifiquen amb dorsal o pitrall numerat. 

♦ Bicicleta de muntanya 

� 4 Resistència 

� 10 Pedalades populars 

 

4. Recorregut 

Tipologia de camins per on pot passar una activitat organitzada:  



♦ La tipologia de camins a utilitzar per les activitats organitzades per ordre de prioritat 
serà: 

♦ Pistes de la xarxa rodada. 

♦ Senders senyalitzats. 

♦ Xarxa de senders del parc, d’acord amb el que estableix el Pla especial. 

♦ Camins i corriols que figuren grafiats a la darrera cartografia de l’editorial 
Alpina. 

♦ Els que figurin a l’inventari de camins, quan aquest existeixi. 

♦ De forma excepcional i puntualment per enllaç, altres senders existents. 

 

Condicions de l’inici del recorregut (caminades i curses a peu): 

♦ La primera part del recorregut (10% – 15%) serà per pista ample per facilitar el 
posicionament dels participants i evitar aglomeracions. 

♦ En funció del número de participants i de les característiques del punt d’inici serà 
convenient la sortida escalonada.  

 

Tasques de manteniment dels camins i corriols del recorregut: 

♦ Si en algun tram de sender cal fer tasques de manteniment, cal tenir el permís de la 
propietat per fer-ho i seguir els criteris que estableixi el parc. 

 

5. Recepció dels participants i punts d’inici i final de l’activitat 

Capacitat per acollir als participants i públic previsible: 

♦ Sempre que sigui possible l’inici s’ha de fer en un nucli urbà. 

♦ El punt d’inici de l’activitat ha de tenir la capacitat d’acollida necessària. 

 

Capacitat d’aparcament: 

♦ Cal preveure les necessitats d’aparcament per participants i acompanyants. 

♦ Cal tenir en compte que l’activitat ha de ser compatible amb altres possibles 
activitats que hi hagi en aquest punt d’inici, i en tot cas no ha d’afectar a altres 
visitants i usuaris. 

Possibilitat d’arribar amb transport públic i d’organitzar transport col·lectiu: 

♦ Prioritzar punts d’inici on es pugui arribar en transport públic. 

♦ Organitzar o fomentar el transport col·lectiu. 

 

6. Informació i promoció de l’activitat 

Difusió de l’activitat: 

♦ La difusió abans de dur a terme l’activitat ha de descriure el tipus d’activitat, el 
públic a qui va adreçada, etc. 

♦ No es pot fer difusió del recorregut concret abans de tenir les autoritzacions 
corresponents. 

♦ Evitar posar referències concretes de les finques. 

♦ Cal tenir les autoritzacions abans de fer difusió de l’itinerari i abans d’obrir les 
inscripcions. 

♦ Donar a conèixer el document de bones pràctiques. 



Reglament de normes de comportament dels participants: 

♦ És convenient que existeixi aquest reglament, en el que s’incloguin aspectes 
generals, com el document de bones pràctiques, i aspectes específics de l’activitat 
concreta.  

Els usuaris poden informar-se de les modificacions del traçat, anul·lació de l’activitat, o altres 
incidències per telèfon, web o altres mitjans: 

♦ Qualsevol informació que sigui interessant abans de realització de l’activitat és 
important que es pugui difondre de la forma més efectiva, de forma especial les 
modificacions d’última hora.  

En cas de lliurament d’obsequis o material als participants, prioritzar aquells que ajudin a transmetre 
els valors propis de l’activitat excursionista i de l’espai protegit, amb criteris de sostenibilitat i de 
promoció de l’activitat econòmica local. 

 

7. Seguretat 

Assegurança pels participants: 

♦ Promoure que els participants estiguin federats, per disposar de totes les 
cobertures que això suposa. 

♦ Per cobrir la responsabilitat civil l’entitat ha de disposar de la corresponent 
assegurança (d’acord amb la legislació vigent). 

Control de l’arribada dels participants: 

♦ Per assegurar l’arribada de tots els participants cal utilitzar algun sistema de 
control: control als avituallaments, targetes, xips, etc.  

Altres aspectes de seguretat: 

♦ Facilitar als participants un telèfon de contacte de l’organització per tal de poder 
comunicar qualsevol tipus d’incidència durant la realització de l’activitat. 

♦ En punts amb elevada presència de vehicles prendre mesures per minimitzar els 
riscos. 

♦ Recomanar material i equipament necessari per poder fer l’activitat en condicions, 
en funció del grau de dificultat, de l’estat del recorregut i de les condicions 
meteorològiques. 

♦ En cas de mal temps poder fer servir recorreguts alternatius. 

♦ Cal evitar recorreguts que suposin un risc per la seguretat de l’usuari. 

♦ Es convenient disposar de servei d’ambulància (per normativa obligatori amb més 
de 500 participants). 

 

8. Senyalització 

Necessitat de senyalització, tipologia i identificació: 

♦ La senyalització serà temporal, preferentment amb cinta o elements 
reciclables. No s’admet calç, guix ni pintura de cap mena. 

♦ La senyalització per activitats nocturnes serà reflectant. 

♦ Es recomana que la senyalització temporal tingui algun distintiu de l’organització 
que faciliti la identificació per part dels participants. 

♦ Possibilitat d’incloure en la senyalització el distintiu del parc. 

Es pot reutilitzar o reciclar: 

♦ L’opció de planxes, plaques plastificades o altres suports durables permet que 
siguin reutilitzats. 

Retirada de la senyalització temporal: 



♦ La senyalització s’ha de treure el mateix dia. Excepcionalment es podrà retirar 
l’endemà. 

 

9. Selecció d’avituallaments 

Emplaçament adequat: 

♦ Evitar llocs amb molta freqüentació o que poden suposar algun tipus de risc 

Criteris per reduir el volum de residus generats. 

♦ Evitar generar residus: gots reciclables (en les curses és difícil), evitar embolcalls. 

Recollida selectiva dels residus generats: 

♦ Posar bosses o recipients per facilitar la recollida selectiva de residus. 

♦ Assegurar la recollida selectiva, com a mínim a l’inici, al final i en els punts de 
parada. 

 

10. Recomanació pels participants 

Bastons: 

♦ No portar bastons, o si es porten amb la punta de goma. 

 

 

 


